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Naturstyrelsen Vendsyssel 

J.nr.  

Ref. HELYN 

Den 12. marts 2025 

 

Til bestyrelsen for 

Naturnationalpark Tranum 

 

   

   

  

 

 
 
Referat - møde i bestyrelsen tirsdag den 25. februar kl. 
17.30.  
 

Mødet blev afholdt på Højgården, Slettestrandvej 50, 9690 Fjerritslev. 

 

Deltagere 

 

Lisa Kronborg Sørensen (formand) 

Peter Laursen Jammerbugt Kommune 

Peter Lund Kristensen Dansk Ornitologisk Forening  

Peter Vejlø Vestergaard Friluftsrådet 

Dorthe Thøgersen Spejderne 

Peter Holm Danmarks Jægerforbund 

Lonni Vandborg Dansk Islandshesteforening 

Torsten Topbjerg DGI  

Lise Holt Tranum Landsbyråd 

Jesper L. Pallesen Udvikling Han Herred 

John Lambertsen Ja tak til natur NEJ TAK til en indhegnet  

 NNP i Tranum 

Christina Pedersen NNP Tranums Venner 

Jens Brandt Campingpladsnetværket i Jammerbugt 

Bjarke Lauersen LandboNord 

Ditte Scharnberg Fire sommerhusgrundejer-foreninger 

Lillian Carstensen Fri Natur 

Søs Dalgaard Jensen Danmarks Vilde Natur 

 

 

Afbud 

Søren Rosenberg Danmarks Naturfredningsforening  

Poul Bobach Dansk Orienteringsforbund  

Mette Hedegaard Dansk Ride Forbund 

Tina Udholm Danmarks Idrætsforbund 

Martin Kristensen AMU Nordjylland 

Anne Mette Holm nf plus 

Grethe Jacobsen Brugerrådet for Naturstyrelsen Vendsyssel 
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Temaet for mødet var dyrehold. Skovfoged Søren Møller Pedersen, Naturstyrelsen 

Vendsyssel har det overordnede ansvar for Naturstyrelsens Gallowaykreaturer på 

Læsø. Rasmus Frost Kristensen er skovløber i Tranum Klitplantage og skal blandt 

andet være med til at tilse dyrene i naturnationalparken. Søren og Rasmus deltog i 

mødet. 

 

 

Referat 

 

1. Velkomst 

Formand for bestyrelsen Lisa Kronborg Sørensen byder velkommen. 

 

Referat 

Lisa Kronborg Sørensen bød velkommen. 

 

 

2. Status 

Projektleder Helle Lyngbak orienterer kort om status for Jammerbugt 

Kommunes drøftelser med miljøministeriet om de 140 ha øst for Udholm-

vej/Halvrimmenvej, for processen med indsendelse af etableringsansøg-

ning samt for myndighedsarbejde generelt. 

 

Referat 

Helle Lyngbak orienterede om: 

 

• De 140 ha: 

Der er afholdt et møde mellem den politiske følgegruppe i Jammer-

bugt Kommune og miljøminister Magnus Heunicke. Efterfølgende er 

der afholdt et møde mellem embedsmænd i Jammerbugt Kommune 

og Miljøministeriet. 

 

Peter Laursen, Jammerbugt Kommune supplerede med at fortælle, at 

der er sendt et brev fra kommunen til miljøministeren med en opfor-

dring til at deltage i endnu et møde med kommunen. 

 

• Myndighedsarbejde: 

Naturstyrelsen er godt på vej med udarbejdelse af en etableringsan-

søgning, der skal indsendes til Miljøministeriet. Ansøgningen skal 

færdiggøres og indsendes, når der er en afklaring på, hvad der skal 

ske med de 140 ha. 

 

Når der er indsendt etableringsansøgning, skal der indsendes en 

række andre ansøgninger til andre myndigheder, primært til Jam-

merbugt Kommune. 
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• Overvågning: 

Naturovervågning (vegetation og arter) sættes i gang i naturnational-

parken i 2025 

 

Der er opsat tællere for gående, cyklende og/eller biler 11 steder i na-

turnationalparken. Tællerne er i funktion. 

 

Præsentation fra punktet er sendt til bestyrelsen. 

 

 

3. Dyrevelfærd og forvaltning 

Skovfoged Søren Møller Pedersen, Naturstyrelsen Vendsyssel fortæller 

om, hvordan Naturstyrelsen arbejder med dyrevelfærd og forvaltning. Na-

turstyrelsen har siden 1970’erne haft en Galloway avlsbesætning på Læsø. 

Her er der gode erfaringer med racen og med naturpleje på arealer med 

meget publikum. 

 

Søren vil endvidere fortælle om Naturstyrelsens arbejde med retningslin-

jer for dyrehold i naturnationalparkerne. Retningslinjerne kommer bl.a. til 

at omfatte tilsynspraksis, huldscore, dyrlægetilsyn og beredskabsplaner.  

 

Referat 

Søren Møller Pedersen fortalte om Naturstyrelsen Vendsyssels dyrehold 

på Læsø og besvarede løbende spørgsmål fra bestyrelsen. Sørens præsen-

tation samt Naturstyrelsens retningslinjer for dyrevelfærd og forvaltnings-

plan for egne dyr på Læsø er sendt til bestyrelsen. 

 

Highlights fra Sørens oplæg: 

 

• Naturstyrelsen har haft gallowaykreaturer på Læsø i mere end 40 år, 

og har p.t. en besætning på ca. 250 dyr. 

• 15-20 gallowaystude helårsgræsser i Storhegnet i Læsø Klitplantage. 

Hegnet er ca. 400 ha. og er en del af den kommende Naturnational-

park Læsø Klitplantage. Helårsgræsningen er etableret i 2017. 

• Der er et rigt friluftsliv i Storhegnet, hvor der er velbesøgte cykelru-

ter, vandreruter og rideruter. Der er afholdt flere orienteringsløb i 

området, hvor der også er mange svampeplukkere i svampesæsonen. 

• Der er kun rapporteret om meget få episoder, hvor besøgende har op-

levet dyrenes adfærd som begrænsende i forhold til den fri færdsel. 

Eksemplerne omfatter f.eks., at studene har ligget på vejen eller er set 

skrabe i jorden. 

• Dyrene i Storhegnet vinterfodres efter behov og har adgang til mine-

raler og vintervand. 

• Der er udarbejdet beredskabsplan for Naturstyrelsens gallowaybe-

sætning, og der føres logbog hver dag. 

• Dyrenes huld- samt foderressourcen på arealerne vurderes løbende. 

• Besætningen tilses 4 gange årligt af besætningsdyrlægen (herudover 

ved behov).  
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• Naturstyrelsen er i gang med at opbygge et nyt tilsynssystem til na-

turnationalparker, der jo arbejder med helårsgræsning på store area-

ler, og hvor Naturstyrelsen forventer at skulle føre tilsyn på flokni-

veau. Erfaringerne fra Læsø bringes (sammen med andre erfaringer) 

ind i arbejdet. 

• Der er stort fokus på kompetenceudvikling for besætningsansvarlige 

og tilsynsførende.  

 

Bestyrelsens medlemmer var generelt glade for orienteringen om, hvordan 

Naturstyrelsen Vendsyssel håndterer dyrehold i dag.  

 

 

4. Læsøturen lørdag den 10. maj 

Projektleder Helle Lyngbak præsenterer et forslag til program for dagen. 

 

Referat 

Helle Lyngbak præsenterede et forslag til program for turen til Læsø lør-

dag den 10. maj. Bestyrelsen drøftede datoen for turen, og fastholdt, at tu-

ren afholdes 10. maj. 

 

Bestyrelsen bakkede op om programmet for turen og er åbne for ændrin-

ger i forhold til de muligheder, der må vise sig. 

 

Præsentation vedr. Læsøturen er sendt til bestyrelsen. 

 

 

5. Bestyrelsesaktiviteter 

Lisa Kronborg Sørensen præsenterer forslag til mødeplan for bestyrelsen i 

2025 og lægger op til drøftelse af mødeform og temaer for møderne. Her 

ud over er der mulighed for at drøfte ønsker om andre aktiviteter i løbet af 

2025. 

 

Referat 

Lisa Kronborg præsenterede forslag til mødedatoer og emner samt mulig-

heder for andre aktiviteter i 2025. 

 

Efter bestyrelsens drøftelse blev det besluttet, at: 

 

• Der afholdes bestyrelsesmøde i ugen efter påske – dato følger. Ho-

vedemnet for mødet er kommunikation. 

• Forslag til bearbejdet mødeplan for 2025 sendes ud med dagsorde-

nen til mødet. 

 

Præsentation vedr. bestyrelsesaktiviteter er sendt til bestyrelsen. 

 

 

6. Formidling 

Formidling, frivillighed og citizen science er foreslået som tema for et be-

styrelsesmøde i 2025. Lisa Kronborg Sørensen lægger op til en drøftelse af, 
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om der allerede nu skal tages formidlingsmæssige initiativer i forlængelse 

af dette bestyrelsesmøde. 

 

Referat 

I umiddelbar sammenhæng med punkt 5 drøftede bestyrelsen ønsker til 

formidling vedr. Naturnationalpark Tranum.  

 

• Bestyrelsen opfordrer Naturstyrelsen til at orientere bredt om, hvad 

der sker i Naturnationalpark Tranum, f.eks. via annoncer i onlineme-

dierne Jammerbugtposten og LigeHer.nu/Jammerbugt. 

• Der er interesse for at afholde offentlige arrangementer og forslag om 

at informere via skilte i naturen. 

• Temaet på bestyrelsesmøde i april er kommunikation. Her drøftes 

mulighederne igen. 

 

 

7. Eventuelt 

 

Referat 

Bestyrelsen drøftede kvaliteten af de udsendte referater efter bestyrelses-

møderne og muligheden for at kommentere kommentarerne til først ud-

sendte udkast til referat. 

 

John Lambertsen, Ja tak til natur NEJ TAK til en indhegnet NNP i Tra-

num gjorde opmærksom på, at det er vigtigt, at der i referatet fra det en-

kelte møde alene refereres det, der er sagt på mødet. Desuden ønskede 

John, at referaterne skal godkendes på det efterfølgende bestyrelsesmøde. 

 

Den hidtil fulgte procedure, hvor Naturstyrelsen udsender udkast til refe-

rat senest 8 dage efter mødet, bestyrelsen herefter har en uge til at kom-

mentere referatet og referatet efter eventuelle tilretninger betragtes som 

godkendt, fortsættes. 


